
 
 

Dostihová sezóna vrcholí! Víte, jak se obléct a sázet na dostizích? 

Letošní dostihová sezóna vyvrcholí mítinkem Evropský pohár žokejů, na který se sjedou evropské 

žokejské špičky, které pohromadě Praha ještě neviděla. Víte, jak se na takové akci správně 

pohybovat? Díky návodu, jak se obléct na dostihy a jak sázet, proplujete dostihovým dnem jako 

ryba ve vodě. 

Dostihový sport má pověst velmi specifického a neproniknutelného odvětví, ale zdání klame. Dostihy 

jsou především unikátní podívanou, kterou lze na rozdíl od řady sportovních utkání dobře spojit 

s příjemně stráveným rodinným odpolednem na čerstvém vzduchu.  

Jak se obléct na dostihy? 

Ještě než se za rychlými koňmi vydáte, je 

třeba zvážit, co na sebe. Když se řekne 

dostihový dress code, pravděpodobně si 

vybavíte Pretty Woman Vivian 

v puntíkovaných šatech se širokým páskem. 

Outfit doplnila rukavičkami a nesměl chybět 

stylový klobouk. 

Nenechte se zbytečně svazovat záběry ze 

slavných zahraničních závodišť jako Ascot, 

Paříž Longchamp či dunajský Meydan, 

zachycujícími dámy v odvážných róbách a extravagantních kloboukových kreacích a muže v žaketech 

a cylindrech. Na královskou tribunu v Epsomu, kde se běhá už více než 200 let britské derby, by vás 

v jiném úboru ani nepustili, ale v ochozech Velké Chuchle či Pardubic vám spíše hrozí druhý extrém – 

potenciální trapas, že budete „overdressed“.  

Česká dostihová tradice se ubírala uvolněnějším směrem a v cylindru či velké róbě byste se na většině 

tuzemských dostihových dnů nejspíše zesměšnili. Zlaté pravidlo praví, že je vždy třeba zohlednit, na 

jak významnou událost dostihové sezóny se chystáte a ve které části hlediště se budete zdržovat. 

Nebezpečí striktního „dress codu“ jako v Anglii na zdejších závodištích rozhodně nehrozí. 

Na klíčové události jako České derby, Velkou pardubickou nebo European Jockey’s Cup netřeba 

shánět žaket a cylindr, pro pány bohatě postačí společenské oblečení na úrovni „black tie“. „Naopak 

u dam – a to i v případě, že nevlastní pozvánku do sektorů VIP – se fantazii meze nekladou,“ vybízí ke 

kreativním modelům módní návrhářka Iveta Řádková. I na českých závodištích tak začínáme potkávat 

nápadité modely kombinující prvotřídní outfity s odvážnými kloboukovými kreacemi nebo 

fascinátory.  

Působivé dámské klobouky jsou na dostizích zkrátka vítány a závodiště se kreativitu svých návštěvnic 

často snaží povzbudit soutěžemi o nejkrásnější klobouk. V rámci doprovodného programu 

Evropském poháru žokejů 2015 si dámy budou dokonce aranžovat vlastní klobouky. 

Vybrali jsme ty nejpovedenější dámské klobouky na dostihy. Nechte se inspirovat! 

https://www.facebook.com/media/set/?set=a.900266980027139.1073741830.855066677880503&type=3


 
Prostoje? Kdepak, honička! 

Když přijde laik poprvé na dostihy, zpočátku se mu zdá, že velkou část odpoledne se nic zvláštního 

neděje a že se na rozdíl od kontinuálně hraného fotbalu nebo hokeje neustále opakují různé prostoje. 

Odběhne se dostih, který na rovině obvykle trvá mezi jednou a třemi minutami a na překážkách do 

osmi minut, a následuje půlhodinová pauza. To se za celé odpoledne zopakuje sedmkrát nebo 

osmkrát. 

Ale zdání klame. Ve skutečnosti mají všichni účastníci dostihů i skalní diváci co dělat, aby všechno 

stihli. Pokud se za odpoledne koná osm různých dostihů, ve většině z nich startují stejní jezdci a 

stejné stáje, ale střídají se různí koně. Všechny je třeba nasedlat a připravit na dostih, jezdci se 

převlékají a váží, určitý čas zabírá také vyhodnocení a schválení výsledků, dekorace vítězů a 

starostlivost o koně po dostihu. Zkrátka a dobře – je to honička pro všechny zúčastněné! 

Během dostihové dne Evropský pohár žokejů 2015 se uskuteční pět hodnocených dostihů s celkovou 

dotací 140 000 EUR.  

Každý dostihový den probíhá podle přesně vymezených pravidel jako dobře promazaný stroj. Abyste 

je všechny pochopili, je dobré si při vstupu na závodiště pořídit dostihový program. Dalekohled si 

vezměte z domova, na tuzemských závodištích se zatím nepůjčují. 

Na závodiště je dobré dorazit s předstihem zhruba půl hodiny před startem prvního dostihu. Máte 

tak více času na zorientování v areálu i na nastudování forem. Při sázení na koně totiž s obvyklou 

sportovní mantrou "jednička, dvojka nebo křížek" nevystačíte. V jednom dostihu může startovat až 

šestnáct různých koní a právě dostihový program obsahuje všechny detaily o jejich předchozích 

kariérách. 

Na kterého koně vsadit? Dejte na osobní dojem 

Při rozhodování, koho podpoříte sázkou, můžete vedle aktuální výkonnosti koně zohlednit formu 

příslušného žokeje či stáje a zhodnotit, jak koni vyhovuje délka dostihu a stav dráhy. Právě podmínky 

na travnatém podkladu - zda je měkký po dešti a zavlažování, nebo naopak tvrdší - oznamují 

pořadatelé před začátkem odpoledne společně s případnými škrty ve startovních listinách. 

Každému plnokrevníkovi vyhovuje něco jiného: někdo potřebuje k optimálnímu výkonu pevnou 

dráhu, jiný kůň si doslova libuje na "bahně". Důležitou informací je také nesená váha - v 

handicapových dostizích může horší kůň s nízkou zátěží snadno porazit třídového soupeře, 

naloženého více kilogramy. 

Návštěva paddocku nesmí chybět! 

Zhruba čtvrt hodiny před startem jsou všichni startující koně k vidění v paddocku, ohrazeném 

prostoru v blízkosti tribuny. Jeho návštěvu byste rozhodně neměli vynechat. Nejenže si zde můžete 

na vlastní oči ověřit kondici a stav jednotlivých koní, ale zároveň si vychutnáte nefalšovanou 

dostihovou atmosféru. Těsně po vás přicházejí jezdci, kteří se uprostřed paddocku setkávají s trenéry 

a majiteli, od kterých dostanou poslední taktické pokyny.  

Sázejte, je to snadné 



 
Po nasednutí se koně odebírají na start a vy byste teď měli získané poznatky a dojmy přetavit v sázku. 

To samozřejmě není nutnost, ale právě důvěrou v určitého koně znásobíte svůj zážitek. „A pokud vám 

startovní listina v podobě "telefonního seznamu" připadala napoprvé příliš složitá a jako sázkař si 

ještě moc nevěříte, rozhodněte se zcela spontánně,“ radí trenér Václav Luka. Každý znalec vám 

potvrdí: největší štěstí na vysoké výhry mají začátečníci, kteří sázejí podle jména koně, startovního 

čísla nebo barvy dresu. 

U sázkových terminálů v tribuně nebo jejím okolí si můžete vsadit na vítězství či na umístění do 

druhého, třetího, čtvrtého, pátého místa. Případně také na pořadí prvních dvou nebo tří koní v cíli 

nebo skombinovat několik různých sázek na jednom tiketu. 

Nevyhráli jste? Další šance za chvíli 

Na tribuně neváhejte svého koně povzbudit. Až se pole dostane do cílové roviny, na vlastní uši se 

přesvědčíte, že v dostihovém hledišti nesedí žádní strnulí aristokraté. Hlasitost tribuny si při dobězích 

nezadá s fotbalovým stadionem. 

A co dělat, pokud vašemu koni nepomůže k umístění ani nasazení sázkařských hlasivek a vy jste přišli 

o své peníze? Nezoufat. 

Jakmile jezdci po doběhu své koně odsedlají, pozornost celého závodiště se už opět soustředí do 

paddocku. Poběží se další dostih a vy máte necelou půlhodinu čas na určení nového favorita...  

 

 

 

Kontakt: Kontakt pro média: 
 

Ing. Václav Luka ml. Radka Hošková 
 

luka@lukaracing.cz 
 

hoskova@rhplusmarketing.cz, +420 721 572 010 
 

 

Václav Luka 

Rodina Lukových obsáhla prakticky všechny profese kolem dostihových koní. Václav Luka starší 

začínal jako nadšenec a zootechnik Státního statku Český Brod na farmě Chotouň a po revoluci 

zprivatizoval stáj i její černo-zelený dres. Jako majitele a chovatele ho nejvíce proslavil polokrevník 

Cipísek, vítěz Velké pardubické 1996. Nejstarší syn Václav mladší jezdil dostihy už jako teenager a 

postupně se propracoval mezi překážkovou špičku. Později převzal trénink otcových koní a nakonec 

založil vlastní centrálu v Bošovicích u Písku, s níž získal už tři tituly trenérského šampionátu. Vedle 

kmenových zaměstnanců mu ve volném čase pomáhá manželka Martina, sama úspěšná amatérská 

jezdkyně, a mladší bratr Martin. Kolem dostihů se odmalička pohybuje i další bratr Radek, který 

vlastní několik koní stojících právě v Bošovicích. Také tady je naděje na předání žezla v další generaci, 

Václavův starší syn Matyáš už jezdí dostihy poníků. 

mailto:luka@lukaracing.cz
mailto:hoskova@rhplusmarketing.cz


 
 

O European Jockey’s cup 2015 

 

European Jockey’s Cup 2015 se bude konat letos poprvé v České republice. Jedná se o rovinový 

dostihový mítink s elitním zastoupením žokejů z Evropy. European Jockey’s Cup je dotován s celkovou 

částkou 3,8 milionu korun a stane se tak nejlépe dotovanou akcí svého druhu ve střední Evropě. 

Více informací o European Jockey’s Cup 2015: www.ejc2015.cz 

http://www.ejc2015.cz/

